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راهنما

اين فضا را محمل اميدآفريني كنيد
حضور در فضاي مجازي از نگاه مقام معظم رهبري

مقام معظم رهب�ري در حوزه هاي فرهنگي 
هم�واره با نگرش�ي ب�از و چندس�احتي به 
بازشناسي و قبض و بسط مسائل و چالش ها 
پرداخته اند. فضاي مجازي از جمله حوزه هايي 
اس�ت كه ايشان با حساس�يتي خاص دنبال 
مي كنند و ضمن تأكيد بر استفاده صحيح از 
اين فضا، معيارها و ملاحظات�ي را نيز مطرح 
كرده اند ك�ه توجه به آنها مهم اس�ت. برخي 
فرمايشات ايشان را در اين زمينه مي خوانيد. 

   
   رعايت عدالت در فضاي مجازي

امروز در فضاي مجازي انسان گاهي اوقات بي عدالتي 
مشاهده مي كند، خلاف مي گويند، تهمت مي زنند، 
دروغ مي گويند، قول ب��ه غير علم مي گويند، اينها 
بي عدالتي است، اينها نبايد انجام بگيرد. آن كسي كه 
با فضاي مجازي سر و كار دارد، بايد خودش مراقبت 
كند و آن كسي كه فضاي مجازي را در اختيار دارد، 
بايستي مراقبت مضاعف بكند كه اين كارها انجام 
نگيرد. ياد بگيريم، عادت كنيم كه عادلانه با مردم 
رفتار بكنيم، عادلانه. حرف هم كه مي زنيم، ش��ما 
ممكن است با يك نفري بد باش��يد، او را قبول هم 
نداشته باشيد، عيبي ندارد، نظر شماست، ممكن 
است نظر درستي هم باش��د اما اين را با تهمت، با 
دروغ، با اهانت، با اين چيزها نبايس��تي آلوده كرد، 

آلوده شدنِ اينها خيلي بد است. ۱۴۰۰/۰۸/۰۲
   انتشار حقيقت با منطق قوي

هر كدام از شما ]جوانان[ به عنوان يك وظيفه، مثل 
يك چراغي، مثل يك نوري پيرام��ون خودتان را 
روشن كنيد. امروز خوشبختانه ميدان باز است براي 
انتشار افكار. اين فضاي عمومي در كنار مشكلاتي كه 
ممكن است به وجود بياورد، بركات بزرگي هم دارد، 
مي توانيد افكار درس��ت را، افكار صحيح را منتشر 
كنيد، پاسخ به اشكالات را، پاسخ به ابهام آفريني ها 
را در اين فضا با استفاده  از اين امكان منتشر كنيد و 
مي توانيد در اين زمينه به معناي واقعي كلمه جهاد 
كنيد، البته اصل قطعي در اين باب اين است كه بايد 
از شيوه  اخلاقي در اين كار پيروي كرد. از اين كاري 
كه بعضي ها در فضاي مجازي يا در مطبوعات و در 
مقاله ها و اينجا و آنجا انجام مي دهند كه با دشنام، 
با تهمت و فري��ب و دروغ با اف��كار عمومي مواجه 
مي شوند، بايد به شدت اجتناب كرد. بايستي حقايق 
را با منطق قوي، س��خن متين و عقلانيت كامل، 
همراه با زينت عاطفه و عواطف انساني و به كارگيري 
اخلاق منتش��ر كرد. امروز همه  ما بايستي در اين 
ميدان حركت بكنيم، هر كدام به نحوي و با سهمي 

كه در اين راه داريم. ۱۴۰۰/۰۷/۰۵
   فكرهاي جديد و راه هاي ابتكاري

فضاي مجازي پدي��ده  تازه اي اس��ت و قبلًا وجود 
نداشته، بنابر اين براي پيشگيري از مشكلات ناشي 
از آن و براي اينكه كش��ور و جامعه از مشكلاتش و 
ضررهايش و آس��يب هايش مصون بماند، امروز به 
فكرهاي جديد و راه هاي ابتكاري و در واقع دانش و 

فكر نو نياز است. ۱۴۰۰/۰۲/۲۱
   مديريت فضاي مجازي

متأس��فانه در فضاي مجازي كش��ور ما هم كه آن 

رعايت هاي لازم با وجود اين همه تأكيدي كه من 
كردم صورت نمي گي��رد و در يك جهاتي واقعاً ول 
است كه بايستي آن كس��اني كه مسئول هستند، 
حواسشان باشد. همه  كشورهاي دنيا روي فضاي 
مجازي خودشان دارند اعِمال مديريت مي كنند، 
]در حالي كه[ ما افتخار مي كنيم به اينكه ما فضاي 
مج��ازي را ول كرده ايم! اين افتخار ن��دارد، اين به 
هيچ وجه افتخار ندارد. فضاي مجازي را بايس��تي 
مديريت كرد. از اين امكان مردم اس��تفاده كنند، 
براي مردم بلاشك وسيله  آزادي است، خيلي هم 
خوب است اما نبايد اين وسيله را در اختيار دشمن 
گذاش��ت كه بتواند عليه كشور و عليه ملت توطئه 

كند. ۱۴۰۰/۰۱/۰۱
   استفاده درست از فضاي مجازي

دش��منان از فضاي مج��ازي جور ديگر اس��تفاده 
مي كنند اما شما جوان هاي عزيز اين جوري از آن 
استفاده كنيد: از فضاي مجازي استفاده كنيد براي 
اميدآفريني، براي توصي��ه  به صبر، براي توصيه  به 
حق، براي بصيرت آفريني، براي توصيه  به خس��ته 
نشدن، تنبلي نكردن، بي كاره نماندن و مانند اينها. 

۱۳۹۹/۱۲/۲۱
   رعايت ادب در فضاي مجازي

ادب اسلامي را در جامعه بگسترانيد. عزيزان من! 
يكي از چيزهاي بسيار مهم، حفظ ادب اسلامي در 
سخن گفتن است كه متأس��فانه امروز با گسترش 
فضاي مجازي ب��ه تدريج اين ادب اس��لامي دارد 
كمرنگ مي ش��ود. بدزباني، بد گويي و مانند اينها 
بايستي در جامعه جمع بشود. امروز بعضي سعي 
مي كنند يا بي توجهي مي كنن��د و اين در جامعه، 
به خصوص در بعضي از رس��انه ها - چه رسانه هاي 
صوتي، چه رسانه هاي تصويري- و به خصوص در 
فضاي مجازي رو به گسترش است. شما بايستي در 
بيان خودتان، در شيوه  كار خودتان، به نحوي عمل 
بكنيد كه گسترش اين ]بدزباني و بدگويي[ وجود 

نداشته باشد. ۱۳۹۹/۱۱/۱۵
   ضرورت پيش بيني تهديدها

امروز تهديده��اي فضاي مجازي وج��ود دارد كه 
۱۰سال پيش به اين صورت وجود نداشت و ممكن 
است چند س��ال بعد تهديدهاي ديگري از همين 
قبيل به وج��ود بيايد، افرادِ بافكرِ ما بنش��ينند و با 
استفاده  از خرد جمعي و پژوهش هاي دانشگاه هاي 

ما اينها را پيش بيني كنند. ۱۳۹۹/۰۷/۲۱
   مراقبت از فرزندان

در باب آموزش مجازي...  بايست مراقبت كنيد تا 
اين موجب اين نشود كه جوان ها وارد فضاي بي  بند 
و بار و رهاي اينترنت بشوند و سرشان گرم بشود به 
يك چيزهاي ديگري كه هم از لحاظ اخلاقي، هم از 
لحاظ اعتقادي خطرهاي بزرگي براي اينها دارد، اين 
را بايد كاملاً مراقبت بكنيد، يعني پيش بيني كنيد... 
كاري است كه نمي شود رها كرد اين را، چون بحث 
به اصطلاح انُس بچه ها با فضاي مجازي، محسناتي 
دارد، عيوبي هم دارد. يكي از عيوبش اين است كه 
گفتم، يكي از عيوبش منزوي شدن بچه ها در خانه 
است. وقتي كه با اين تبلت و مانند اينها آشنا شدند، 
مي روند سرگرم آن كار مي شوند و از محيط خانه و 
خانواده در واقع به تدريج دور مي شوند. بايد به اينها 

توجه كنيد و مراقبت كنيد. ۱۳۹۹/۰۶/۱۱
   بيكار ننشينيم

فضاي مجازي خيلي مهم است. آقاياني كه در زمينه  
فضاي مجازي نظراتي دارند و ابراز مي كنند و گاهي 
مي گويند كه اين جزو زندگي اصلي مردم است- كه 
ما هم قبول داريم، الان واقع��اً فضاي مجازي، يك 
بخش حقيق��ي از زندگي مردم ش��ده، حالا دولت 
الكترونيك و از اين قبيل كه به جاي خود محفوظ 
است- شكي نيست ]اما[ آنچه عرضِ من است و من 
روي آن تكيه مي كنم اين است كه فضاي مجازي 
بدون اختيار ما، از بيرون از اختيارِ ما دارد مديريت 
مي شود، بحث اين است. فضاي مجازي يك چيزي 
نيست كه آدم بتواند مثل يك آب رواني هر جور كه 
مي خواهد از آن استفاده بكند، ديگران دارند اين آب 
را به يك س��متي كه خودشان مي خواهند هدايت 
مي كنند، آنها دارند مديريت مي كنند اين فضا را. 
خب وقتي كه ما مي دانيم كس��اني از بيرون دارند 
فضاي مجازي را - كه ما هم دست اندركارش هستيم 
و مبتلابهِ ماس��ت- هدايت مي كنن��د و مديريت 
مي كنند، ما نمي توانيم بي كار بنشينيم در مقابل 
او، ما نمي توانيم مردم م��ان را كه با فضاي مجازي 
ارتباط دارند، بي پناه رها كنيم در اختيار آن مديري 
كه دارد پشت پرده، فضاي مجازي را اداره مي كند. 

۱۳۹۹/۰۶/۰۲

 حسين گل محمدي
همسرم روزبه روز عصبي تر مي شود. شب كه خسته از 
كار روزانه به خانه مي روم به جاي فنجاني چاي و رويي 
گشاده و مهربان، با مش�تي خبر منفي از من پذيرايي 
مي كند. مي گويم بي خيال اين خبرها شو، چاي را بياور 
بخوريم كمي گپ بزنيم. به طعن�ه مي گويد تو چه جور 
روزنامه نگاري هستي كه اينقدر نسبت به اخبار مملكت 
بي تفاوتي؟! خلاصه اينكه خانه ديگر مأمن نيست و امان 
از دست اين فضاي مجازي و شبكه هاي ماهواره اي كه با 
هجمه اخبارشان كه سرتاپا هم منفي است، همان چند 
س�اعت اس�تراحت و تجديد قواي منزل را بر ما حرام 
كرده اند. حالا سؤال اين است كه اگر جست وجوي اين  
همه منابع خبري را تعطيل يا حداقل كمرنگ كنيم، چه 
اتفاقي در زندگي مان مي افتد؟ من كه مي گويم اتفاقات 
خوبي مي افتد. مرور چند تجربه در اين زمينه شايد خالي 

از لطف نباشد. 
  

 تمام شبكه ها را تعطيل كردم
 علي اكبر حسيني، كارمند

من از قديم آدم روزنامه خواني بودم و محال بود صبح ها يكي دو تا 
روزنامه نخرم و در جريان اخبار و اتفاقات قرار نگيرم، منتها همه 
صفحات روزنامه را نمي خواندم. تيترهاي صفحه يك را نگاهي 
مي كردم و گريزي به صفحات ورزش��ي و ح��وادث مي زدم. از 
روزنامه خواندن لذت مي بردم و در عين حال در جريان خبرهاي 
مهم و به درد بخور هم قرار مي گرفتم. بعد از آمدن گوشي هاي 
پيشرفته و انواع برنامه هاي مخصوص تلفن همراه و گسترش 
ابزارهاي ارتباطي فضاي مجازي احساس كردم ديگر نيازي به 
خريد روزنامه ندارم. كم كم از خواندن روزنامه دست برداشتم و به 
خواندن اخبار از طريق اينترنت اكتفا مي كردم، اما ماجرا به اينجا 
ختم نشد و بعد از مدتي متوجه شدم اسير و معتاد فضاي مجازي 
و اخبار راست و دروغ ش��بكه هاي اجتماعي شده ام. به خودم 
كه آمدم، ديدم روزانه صدها خبر رن��گ و وارنگ را مي خوانم 
و ناخودآگاه فوروارد مي كنم، بدون اينكه از صحت و سقم آنها 
مطمئن باشم. كار به جايي رسيد كه حين كار، هنگام رانندگي، 
در منزل و ميهماني و حتي نيمه هاي شب، يكسره چشمم توي 
گوشي بود. برنامه خوابم به هم ريخته و حواسم پرت شده بود. 

نمي توانستم روي كارم تمركز كنم و حتي حوصله گفت وگو با 
همسرم و بچه ها را نداشتم. يك روز كه به خاطر عصبي و افسرده 
شدن پيش روانپزش��ك رفته بودم، بعد از شنيدن حرف هايم 
گفت: انبوه اخبار مثل يك تيربار اس��ت كه روح و روان آدم را 
سوراخ سوراخ مي كند. تنها نسخه اي كه دارم اين است كه تمام 
شبكه هاي اجتماعي و ارتباطي اينترنت را تعطيل كني و باز هم 
برگردي به همان روزنامه خواندن. گفت��م: آقاي دكتر چنين 
چيزي ممكن نيس��ت. از اخبار جا مي مانم. الان عصر اينترنت 
است، نمي توانم چشم و گوش خود را به روي حوادث و اتفاقات 
ببندم. گفت: خبرهاي واجب را چ��ه بخواهي، چه نخواهي، از 
طريق دوست و فاميل و همكار و آشنا كسب خواهي كرد. نگران 
نباش! از دنيا عقب  نخواهي ماند! خوشبختانه نسخه اش جواب 

داد و الان احساس سبكي و آرامش مي كنم. 

 كانال هایي كه مرا به سمت طلاق هل مي داد
 فاطمه شهبازي، خانه دار

همان نخستين ماه هاي ازدواج مان چيزي نمانده بود كار من و 
همسرم به طلاق بكشد. همسرم صبح تا شب سركار بود و من 
براي سرگرم كردن خودم به اينستاگرام و كانال هاي خبري پناه 

بردم، ولي از آنجا كه آدم ناخودآگاه غرق فضاي مجازي مي شود، 
نتوانس��تم تعادل را رعايت كنم و متأس��فانه شب كه همسرم 
خسته از كار روزانه به خانه مي آمد و نياز به توجه و محبت من 
داشت، باز هم سرم توي گوشي بود. اوايل به روي من نمي آورد 
و من تصور مي كردم خسته و بي حوصله است و ترجيح مي دهد 
سر خودش را با تماشاي تلويزيون گرم كند، ولي بعد از مدتي 
عكس العمل نشان داد و من به جاي آنكه منطقي برخورد كنم، 
صدايم را بلند مي كردم و بهانه مي آوردم كه تفريح و سرگرمي 
ندارم و تو كه صبح تا شب سركار هستي، حق نداري مرا از همين 
تفريحات ساده محروم كني. مشاجرات ما به مرور بالا گرفت و 
كار داشت به جاهاي باريك مي كشيد و چيزي نمانده بود از هم 
جدا ش��ويم، آن هم به خاطر يك چيز مسخره و پيش پاافتاده، 
اما واقعاً پيش پا افتاده نبود، چون خودم احس��اس مي كردم از 
خواندن روزانه انبوهي از خبرها كه عمدت��اً هم منفي و تلخ و 
حادثه اي بودند، افسردگي گرفتم. يك روز كه در تنهايي خودم 
كلاهم را قاضي كرده بودم، نشستم كمي فكر كردم و منصفانه به 
اين نتيجه رسيدم جست وجو در اين  همه شبكه و كانال خبري 
تا به  حال چه دردي از من دوا كرده است. كم كم وابستگي ام را 
به كانال هاي خبري كمرنگ كردم و هرچند برايم سخت بود 
اما به محض غروب آفتاب و در آستانه آمدن همسرم از سركار 
گوشي را كنار مي گذاشتم و اگر هم كسي كار داشت به شماره 
منزل زنگ مي زد. نتيجه اينكه بود و نبود آن كانال هاي خبري 
نفعي براي من نداشت و البته بود آنها چيزي نمانده بود زندگي 

مشتركم را متلاشي كند. 

 اخبار را رها كنيد
 چيز مهمي از دست نمي دهيد

رولف دوبلي مقاله اي دارد با عنوان »از اخبار فرار كنيد، همانطور 
كه از هروئين ف��رار مي كنيد!« كه با ترجمه ميترا دانش��ور در 
وب سايت ترجمان منتشر شده است. در اين مقاله ۱۵دليل براي 
كنار گذاشتن اخبار و خواندن چيزهايي عميق تر، طولاني تر و 
مفيدتر پيشنهاد شده است. برش هايي از اين مقاله را در ادامه  
مي آوريم: »از بين حدود ۱۰هزار داستان خبري اي كه در ۱۲ماه 
گذشته خوانده ايد، از خبري نام ببريد كه به خاطر آگاهي از آن، 
توانستيد تصميم بهتري درباره موضوعي مهم و تأثيرگذار در 
زندگي تان، شغل تان و كسب وكارتان بگيريد و مقايسه كنيد با 
دانشي كه اگر آن اخبار را نمي بلعيديد، از قبل داشتيد... نكته 

اين اس��ت: مصرف اخبار به عواملي كه واقعاً براي زندگي شما 
مهمند، ربط چنداني ندارد. در بهترين حالت سرگرمي است، اما 
همچنان بي ربط به شمار مي رود... اخبار شما را غرق چيزهايي 
مي  كند كه ربطي به زندگي تان ندارد. معناي ربط چيس��ت؟ 
يعني: چيزي كه شخصاً برايتان مهم باشد. ربط به انتخاب هاي 
شخصي برمي گردد. ديدگاه رسانه ها را در اين رابطه نپذيريد. 
براي رسانه، هر داستاني كه نسخه هاي زيادي بفروشد، مرتبط 
است... مي ترس��يد »چيز مهمي«  را از دس��ت بدهيد؟ از روي 
تجربه ام مي گويم كه اگر چيز واقعاً مهمي اتفاق بيفتد، درباره اش 
خواهيد ش��نيد، حتي اگر در پيله اي زندگي كنيد كه در برابر 
اخبار از شما حفاظت كند. دوستان و همكاران تان موثق تر از 
هر س��ازمان خبري اي، درباره اتفاق هاي مرتبط با شما حرف 
خواهند زد. آنها اخبار را با مزيت هاي اضافه فراداده در اختيارتان 
قرار مي دهند، چون اولويت هايتان را مي شناس��ند و شما هم 
مي دانيد كه آنها چطور فكر مي كنند. ب��ا خواندن ژورنال هاي 
تخصصي، مج��لات عميق ي��ا كتاب هاي خ��وب و صحبت با 
آدم هايي كه مي شناسيد، خيلي بيشتر از اتفاق هاي واقعاً مهم 
و تغييرات در جامعه آگاه مي ش��ويد... بيشتر آدم ها معتقدند 
داشتن اطلاعات بيشتر كمك شان مي كند تا تصميم هاي بهتري 
بگيرند. س��ازمان هاي خبري از اين باور پش��تيباني مي كنند. 
خب معلوم است، اين به نفعشان است. آيا انباشتن واقعيت ها 
در مغزتان كمك تان مي كند تا جهان را درك كنيد؟ با كمال 
تأسف، خير. در واقع رابطه وارونه است. هر چه »واقعيت نماهاي 
خبري« بيشتري هضم كنيد، كل قضيه را كمتر درك خواهيد 
كرد... هيچ ش��واهدي وجود ندارد كه نش��ان دهد معتادان به 
اطلاعات، تصميم گيرندگان بهتري هستند. مطمئناً موفق تر از 
يك آدم متوسط نيستند. اگر اطلاعات بيشتر منجر به موفقيت 
اقتصادي بيشتر شود، انتظار داريم روزنامه نگاران در رأس هرم 
باشند. اينطور نيست. تقريباً برعكسش صادق است. نمي دانيم 
چه چيزي باعث موفقيت آدم ها مي شود، اما اندوختن شايعات 
خبري قطعاً دليلش نيست... تفكر مستلزم تمركز است. تمركز 
به زماني بدون مزاحمت ني��از دارد. مطالب خبري مثل امواج 
اكترومغناطيسي اي هستند كه تفكر واضح را مختل مي كنند. 
هر تكه خبر مخصوصاً مهندسي شده است تا مزاحم تان شود. 
مثل ويروس هايي كه طراحي ش��ده اند تا توجه ش��ما را براي 
اهداف خودشان بدزدند. اين ربطي به دزديدن زمان ندارد، بلكه 
به ناتواني در تفكر واضح مربوط مي شود، چون خودتان را در برابر 

يك جريان واقعيت نماي مزاحم قرار داده ايد. 

يك كارمند: روانپزشك بعد از شنيدن 
حرف هايم گفت انبوه اخب�ار مثل يك 
تيرب�ار اس�ت ك�ه روح و روان آدم را 
سوراخ س�وراخ مي كند. تنها نسخه اي 
كه دارم اين اس�ت كه تمام شبكه هاي 
اجتماعي و ارتباطي اينترنت را تعطيل 
كني و باز هم برگ�ردي به همان روزنامه 
خواندن. گفتم: آقاي دكتر چنين چيزي 
ممكن نيست. از اخبار جا مي مانم. الان 
عصر اينترنت اس�ت، نمي توانم چشم و 
گوش خود را ب�ه روي حوادث و اتفاقات 
ببن�دم. گفت: خبره�اي واج�ب را چه 
بخواهي چه نخواهي از طريق دوست و 
فاميل و همكار و آشنا كسب خواهي كرد. 
نگران نباش! از دنيا عقب نخواهي ماند!

يك خان�م خان�ه دار: همان نخس�تين 
ماه هاي ازدواج مان چيزي نمانده بود كار 
من و همس�رم به طلاق بكشد. همسرم 
صبح تا شب سركار بود و من براي سرگرم 
كردن خودم به اينستاگرام و كانال هاي 
خبري پناه ب�ردم، ولي از آنج�ا كه آدم 
ناخودآگاه غرق فضاي مجازي مي شود، 
نتوانستم تعادل را رعايت كنم و متأسفانه 
شب كه همس�رم خس�ته از كار روزانه 
به خانه مي آمد و ني�از به توجه و محبت 
من داشت، باز هم سرم توي گوشي بود

فضاي مجازي بدون اختيار ما، از 
بيرون از اختي�ارِ ما دارد مديريت 
مي ش�ود، بحث اين است. فضاي 
مجازي يك چيزي نيست كه آدم 
بتواند مثل يك آب رواني هر جور 
كه مي خواهد از آن استفاده بكند، 
ديگ�ران دارند اي�ن آب را به يك 
سمتي كه خودشان مي خواهند 
هداي�ت مي كنن�د، آنه�ا دارند 
مديريت مي كنن�د اين فض�ا را. 
خب وقتي كه ما مي دانيم كساني 
از بي�رون دارن�د فض�اي مجازي 
را- كه م�ا هم دس�ت اندركارش 
هستيم و مبتلابهِ ماست- هدايت 
مي كنن�د و مديري�ت مي كنند، 
م�ا نمي توانيم بي كار بنش�ينيم

چه خبرتان است؟ این  همه خبر نخوانيد!
تيربار اخبار منفي روح و روان تان را سوراخ سوراخ مي كند

بسياري از رسانه ها خبر خوب را در معناي 
خبر جذاب و خواندن�ي، در خبرهاي منفي 
و چالشي و حادثه اي جست وجو مي كنند. 
در واق�ع اكث�ر روزنامه ن�گاران معتقدن�د 
خبر خواندن�ي از دل رويداده�ا و اتفاقات 
ناخوش�ايند همچون جنگ ها، اعتصابات، 
جنايت ها و افشاگري ها استخراج مي شود، 
حتي براي اينكه خبر را خواندني تر كنند، 
به ق�ول مع�روف روغ�ن داغ خب�ر را زياد 
مي كنند، در حالي كه واقعاً خبر خوب الزاماً 
اينها نيس�ت. محس�ن مهدي�ان در كتاب 
»خبرخوب، به مثابه يك رويكرد رسانه اي« 
اين ذهنيت كليشه اي را زير سؤال مي برد. 
فاطمه حسيني، پژوهشگر با نگاهي به كتاب 
مهديان، ويژگي ها و مؤلفه هاي س�اختاري 
»خبر خوب« را تدوين و در بخش پژوهش 
خبري خبرگ�زاري صداوس�يما منتش�ر 
كرده اس�ت. در ادامه با اين رويكرد آش�نا 

مي شويد. 
   

  اهميت خبر در هدايت افكار عمومي
خب��ر در دنياي رس��انه اي امروز را ش��ايد بتوان 
مهم تري��ن و كليدي تري��ن محص��ول ارتباطي 
اثرگذار در هدايت افكار عمومي به ش��مار آورد. 
تنوع رسانه اي كه به واسطه توسعه فناوري شكل 
گرفت��ه و روزبه روز در حال گس��ترش اس��ت، با 
شكل دادن و بسط دادن »شهروند خبرنگاران« 
و »رس��انه خبرنگاران« مدام در حال جابه جايي 

ذائقه مخاطب و مصرف رسانه اي خبر است. 
 اي��ن جريان ب��راي ادامه حيات و زن��ده ماندن 
نياز به مخاطب دارد؛ مخاطبي كه بتواند پيوند 
ناگسس��تني با اخب��ار برقرار كن��د و خبر جزء 

جدايي ناپذير زندگي او ش��ود، اما آنچه در اين 
ميان اهميت مي يابد، نتيجه و اثري اس��ت كه 
خبر بايد در جهت رش��د و بالندگي جامعه ايفا 
كند؛ موضوع مهمي كه اگر چه در بيان اهميت و 
هدف خبر همواره عنوان مي شود، اما در دنياي 
»پرخبري« امروز مورد غفلت واقع شده و اخبار 
منفي يا خنثي به سهل الوصول ترين گزينه رقابتي 
ميان رسانه ها براي جلب توجه مخاطبان تبديل 
ش��ده، در حالي كه جامعه ب��راي ايجاد حركت 
و اميد به س��مت آينده اي روش��ن و همچنين 
نهادينه كردن نشاط و شادابي نيازمند اخباري 

است كه ضمن بيان نواقص و كاستي ها، مسير 
حركت، اميد و نشاط اجتماعي را رقم بزند. چنين 
خبري را محسن مهديان، فعال رسانه اي »خبر 
خوب« مي نامد كه در كتابي با همين عنوان نيز 
به چاپ رس��انده و با نگاهي متف��اوت به خبر و 
مؤلفه هاي آن، ويژگي ها، ساختار و كاركرد هاي 
آن را بر پايه آموزه هاي معرفتي شرح داده است. 
به اعتقاد وي، »خبر خوب« تنها به اخبار مثبت 
محدود نمي شود بلكه خبر منفي نيز مي تواند در 
دل خود روزنه هايي از اميد، نشاط و حركت در 

جامعه را جاي دهد. 

  ويژگي هاي خبر خوب چيست؟
- خبر خوب ي��ك راهبرد براي درس��ت ديدن و 
درست روايت كردن خبر است، فارغ از اينكه خبر 

از خوبي ها دهد يا بدي ها. 
- خبر خوب معطوف به نتيجه خبر در مخاطب 
است. خبر خوب خبري اس��ت كه مخاطب را به 

حركت وامي دارد نه نشستن. 
- خبر خوب، خبري است حكيمانه. خبر خوب 
خبري اس��ت كه در مخاطب برانگيختگي ايجاد 
مي كند؛ حركت در جهت رش��د و س��ازندگي؛ 

حركت براي ارتقاي زندگي. 
- خبر خوب يك اصل كلي��دي در بطن خودش 
نهفته دارد و آن هم اميدواري است. هر اقدامي كه 

به نااميدي منجر شود محكوم به انحراف است. 
- خبر خوب، مس��ئوليت اجتماعي خبرنگار در 
مواجهه با مخاطب است، اما مسئوليت اجتماعي 
خبر تنها اين نيست كه چه خبري را بگوييم و چه 
نگوييم. مسئوليت اجتماعي مستند به اين است 
كه چطور ببينيم و چطور روايت كنيم تا مخاطب 
اميدوار و تشويق به حركت شود. همچنين رويكرد 
خبر خوب در رس��انه توجه دادن به مس��ئوليت 
اجتماعي اس��ت، يعني نگاه راهبردي به مسائل، 
تلاش براي اميدبخشي و در نهايت حركت و تعالي 

جامعه است. 
- خبر خوب، نه خبر تخديري است نه تحميقي. 
تخديري نيست، يعني قرار نيست با خبر خوب 
جامعه به خلسه رود. تحميقي هم نيست، يعني 
قرار نيس��ت تلخي ها را نبيند. قرار نيست از كنار 
اش��كالات عبور كند و نقد ها و كم و كسري ها را 
به حساب نياورد. نديدن اشكالات به همان اندازه 

ضعف است كه نديدن خوبي ها. 
- خبر خوب در توجه كردن به نقاط مثبت در دل 

آسيب هاست كه نه تنها جامعه را به حركت وادار 
مي كند، بلكه خود آسيب را هم تحت الشعاع قرار 
مي دهد و موجب مي شود آسيب نيز رنگ تغيير 

و اصلاح بگيرد. 
- خبر خوب خبري است كه س��طحي از ادراك 

زيبايي شناختي مخاطب را درگير سازد. 
- خبر خوب، يعني عميق ديدن يا راهبردي ديدن. 
عميق ديدن جان يك رويداد اس��ت و راهبردي 
ديدن قدرت حركت بخش��ي رويداد، يعني يك 
آسيب را با همه جزئيات و لايه هاي آن ببينيم، اگر 
هر آسيبي را با دقت به جزئيات و همه وجوه و ابعاد 
آن ببينيم، مشاهده خواهيم كرد اشكالات منشأ 

حركت ما مي شوند نه توقف ما. 
- خبر خوب درست ديدن و درست روايت كردن 
است، بنابراين خبر خوب سبك مواجهه درست 

با خبر بد است. 
- توجه به مخاطب نيز در راهبرد خبر خوب يك 

اصل كليدي است. 
- خبر خوب همچنين يك راهبرد رسانه اي است 
كه بايد بتواند به همه حوزه هاي بينشي در رسانه ها 
جهت دهد؛ زاويه ديدي كه خبر خوب به رسانه 
مي دهد، همه حوزه هاي رس��انه اي را رنگ اميد 

مي بخشد و نتيجه آن نيز حركت و اميد است. 
- و در نهايت، خبر خوب به صورت خلاصه، يك 
جمله است: »ديدن زيبايي ها و زيبا ديدن ها«، 
وقتي مي گويي��م خبر خوب هم��ه ذهن ها به 
س��مت ديدن زيبايي ها مي رود. درست است، 
اما همه ماجرا در ديدن زيبايي ها نيس��ت. زيبا 
ديدن بلكه مهم تر از ديدن زيبايي هاست. زيبا 
ديدن يعني آسيب ها و اشكالات را ببينيم، اما 
حركت زندگي و حركت جامع��ه را هم در دل 

آن ببينيم.  

نگاه

خبر را خوب ببينيم!
تأملي در ويژگي هاي خبر خوب

سبك ارتباط


